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 الملخص:
َّاى شوًٕاى، فإَّْا اهفْى المأزهم ٔؤدو إهى ٍتٕذةً يأزهيةً كطػاى، هيٌ جىَّ ضدهر أفػال هتطرفاة يأزهيةً هاهػكس ضسٕري تًاياى، إذ هٓ ايتوكت ا لمفإّى يَْذاى غلو

َّة تفاهة في المفإّى، ّذا اهتفاهة ٔفرض على يٌ أراد أن ٔسلق  بًٓدبِ تصتطٕع أن تًسِّص اهسق يٌ اهباطن، هاهطسٕر يٌ اهصلٕى، يٌ َّا ٔتضر هَا أنَّ ج
َّاة اه خلافة فْٕا، أن ٔسرصٌ اهسرصٌ كوَِّ على أن ٔكٓن يٌ أضساب المفإّى اهصوًٕة اهغأة يٌ خوق اهوِ تػاهى هِ على ّذُ الأرض، هالمتًحوة في اهلٕام بًْ

ذا المٓضٓع هوكتابة فِٕ، إًٍا زٕث الاٍشراح هالارتٕاح، هالأيٌ هالأيان هالاطًئَان، هإلا فاهضٕق، هاهػصر، هاهفٓضى هاهتٓتر، هالاضطراب يٌ َّا فإن اختٕار اهبازث ّ
اهذو كان  ون في اهتطٓراة هالمفإّى، كن ذهم يٌ خلال تذوٕة هتٓضٕر أزية اهفْى، شٕراى على يَْخ شٕدٍا زذٔفة ّٓ يٌ أدن الإشْام في تطسٕر اهخ

 هفي ذهم ٔلٓل أبٓ فراس اهسًداٍي:، ٔصأل رشٓل اهوِ  غٌ اهشر يخافة أن ٔدركِ
ٌٓكُ ٌِ هَتٌ َِغٌرٌفِتٍ اهشُرَّ لا هَوشُرِّ                          هٌكَــــــــــــ  ٕــــــــــــــــ

ٌٌ اهَ ٌٔػِرَفَ اهشُـرَّ                         ي ٌِ هٌىِ  َِـــــــاسَ ٔلعِ فٕـــــــهٌيٌ  ـــــ
َّة تًرُّ اهٕٓم بوسظاة فاضوة في تارٔخْا المػاضر، إذ تػطف بْا يٓدْة غَٕفة يٌ اٖراء المػكٓشة،  ًَّا هأنَّ الأيَّة الإشلاي ة، هذهم كان لابد هالأفكار المَكٓشلا ش

َّلة تزٔن اهغًٓض هتسرر اٖراء يٌ اٍػكاشتْا هالأفكار يٌ اٍتكاشتْا هتضع اهػلاج الملا َّة يػ ئمى في إطار الملاضد يٌ دراشة ظاّرة أزية اهفْى، دراشة غوً
َّة، هاهتي تتصق يػْا الاتصاق كوَِّ المفإّى اهطسٕسة، هاٖراء اهصدٔدة.  اهػوٕا هوػلٕدة الإشلاي

 اهفْى اهصوٕى، اهفْى المأزهم، الاٍفتاح، الاٍغلاقكلمات مفتاحية: 

Crisis of understanding in one of the Islamic Belief, its reality and manifestations  reasons 

and means of prevention - a comprehensive analytical study 
 

Abstract 
The unsound understanding surly leads to unsound results, and troubled acts and actions, and vice versa. If concepts were 

based on a mentally - sound approach, they would be able to distinguish the right from wrong, and the authentic from fake. 

This lead us to admit that here is a variety of mental abilities. This necessitates that whoever intends to fulfill the aim of our 

existence on earth, which is the good inhabitance of earth, he/she should be keen to possess the required sound 

understanding. Such understanding leads to comfort, satisfaction, safety, security, and tranquility. Otherwise, the feelings of 

distress, hardship, chaos, tension, and instability would take place. Thus, the researcher selected this topic to help correct the 

deficiency in perceptions and concepts through highlighting the understanding crisis. This is consistent with the method of the 

Prophet’s companion Huzaifa, may Allah be pleased with him, who used to ask the Prophet, may Allah’s peace and blessings be 

upon him, about evil out of fear that it would reach him. In this regard, Abu Firas Al-Hamdani says: “I knew the evil, for nothing 

but to avoid it. Whoever does not recognize the evil among people, he would fall in it  

This is essentially important considering the hard and critical times that the Islamic nation experiences nowadays. It 

experiences a wave of violent opinions and distorted ideas. So, it is necessary to study the phenomenon of understanding crisis 

using a systematic and in-depth methodology. This is essential to remove ambiguity, liberate mentalities, and propose 

appropriate treatments in the context of the supreme purposes of the Islamic faith, which is coherent with the correct concepts 

and sound ideas. 

Keywords: Proper understanding, misunderstanding, openness, closeness 
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